
L’alcalde  recorda que tot seguit es debatran conjuntament les proposicions 7.2 i 7.6, 
presentades pels Grups Municipals de la CUP i d’ERC, atès que s’ha presentat una 
esmena conjunta de substitució per part d’ambdós grups. 
 
 
7.2 Proposició del Grup Municipal de la CUP en supo rt a Jaume Sastre, 

mestre de les Illes Balears en vaga de fam. 
 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal de la CUP, de 16 de juny de 
2014, que es transcriu a continuació: 
 
“Atès que des del dia 8 de maig, Jaume Sastre, professor de secundària i membre de 
l’assemblea de docents de les Illes Balears, esta duent a terme una vaga de fam en 
defensa de l’educació i per demanar al president de les Illes Balears que obri un 
procés de negociació amb l’objectiu de solucionar el conflicte educatiu en el qual estan 
immersos des de fa mesos a les Illes Balears. 

Atès que aquesta mesura de protesta tan valenta ha estat presa per tal de defensar 
l’educació i, en concret, per reivindicar els 10 punts pels quals l’Assemblea de Docents 
de les Illes Balears iniciava una vaga indefinida el passat mes de setembre. Aquests 
punts són: 

1. Suspensió de tots els expedients sancionadors que s’iniciaren prèviament i durant la 
vaga. 2. Retirada del decret TIL. 3. Retirada del projecte del decret de Convivència i de 
la Llei de Símbols. 4. Beques de transport i de menjador efectives i convocades en el 
temps i la forma adients. Dotació suficient i eficient perquè es pugui mantenir un bon 
pla de reutilització de llibres. 5. Recuperació de les plantilles, del professorat d’Atenció 
a la Diversitat i de les ràtios anteriors a les retallades. 6. Substitució immediata de les 
baixes. 7. Baixes 100% remunerades. 8. Contractació dels interins durant els mesos 
de juliol i agost. 9. Recuperació dels complements i reconeixement de nous sexennis 
des de l’1 de juny del 2012 i acompliment de l’acord salarial de 2008 per a l’escola 
concertada. 10. Petició a la conselleria perquè sol·liciti al govern espanyol, la retirada 
de la LOMCE. 

Per aquests motius, el ple de l'Ajuntament de Manre sa acorda: 

1- Mostrar la solidaritat i el suport de la Ciutat de Manresa envers el senyor Jaume 
Sastre. 

2- Instar el president de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, senyor José 
Ramón Bauzá, a dialogar amb la societat civil illenca i amb la comunitat educativa per 
trobar una solució al conflicte educatiu que el seu govern ha provocat. 

3- Adreçar aquestes resolucions al senyor Jaume Sastre, al president de les Illes 
Balears José Ramon Bauzá i a l'Assemblea de Docents de les Illes Balears.” 

 
7.6 Proposició del Grup Municipal d’ERC de suport  a Jaume Sastre i a la 

vaga de fam per l’educació. 
 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal d’ERC, de 16 de juny de 2014, 
que es transcriu a continuació: 



 
“Des de dia 8 de maig de 2014, Jaume Sastre, professor de  secundària i membre de 
l’Assemblea de Docents de les Illes Balears, està duent a terme una vaga de fam en 
defensa de l’educació i per demanar al president de les Illes Balears que obri un 
procés de negociació amb l’objectiu de solucionar el conflicte educatiu en què estem 
immersos des de fa molts mesos a les Illes Balears. 
 
El lloc triat pel desenvolupament d’aquesta iniciativa ha estat Sa Casa Llarga situada a 
Can Gazà, una finca al costat de l'hospital de Son Espases. Aquesta Fundació és 
coneguda per la lluita envers l’exclusió social de persones que presenten diferents 
tipus de necessitats importants tant econòmiques, com d’habitatge o 
higienicosanitàries. 
 
Aquesta mesura de protesta tan valenta està presa per tal de defensar l’educació i, en 
concret, per tal de reivindicar els 10 punts pels quals l’Assemblea de Docents de les 
Illes Balears iniciava una vaga indefinida el passat mes de setembre. Aquests punts 
són: 
 
1. Suspensió de tots els expedients sancionadors que s’iniciïn amb clara intenció 
repressiva prèviament i durant la vaga. 
2. Retirada del Decret del TIL. 
3. Retirada del projecte del decret de Convivència i de la Llei de Símbols. 
4. Beques de transport i de menjador efectives i convocades en el temps i la forma 
adient. Dotació suficient i eficient perquè es pugui dur un bon pla de reutilització de 
llibres. 
5. Recuperació de les plantilles, del professorat d’Atenció a la Diversitat i de les ràtios 
anteriors a les retallades. 
6. Substitucions immediates de les baixes. 
7. Baixes 100% remunerades. 
8. Contractació d’interins durant els mesos de juliol i agost. 
9. Recuperació dels complements i reconeixement de nous sexennis des de l’1 de juny 
de 2012 i acompliment de l’acord salarial de 2008 per l’escola concertada. 
10. Petició a la Conselleria d’Educació que insti al Govern a retirar la LOMQE. 
 
Per tots els motius exposats, es proposa al Ple l’adopció dels següents acords: 
 
PRIMER. L’Ajuntament de Manresa dóna suport a les reivindicacions que han motivat 
la vaga de fam per l’educació digna, de qualitat i en català que està duent a terme 
Jaume Sastre a Sa Casa Llarga de Palma des del dia 8 de maig de 2014. Malgrat aixo, 
davant la insensibilitat del Govern Balear i la precarització de l'estat de salut d'en 
Jaume Sastre després de tots aquests dies de vaga, pensem que arribat el moment 
d'aturar-la i continuar la reivindicació per altres vies. 
 
SEGON. L’Ajuntament de Manresa insta el President del Govern Balear, José Ramón 
Bauzá Díaz, a negociar els deu punts abans esmentats amb els representants del món 
educatiu adients, per tal d’acabar amb les tensions que es viuen tant dins el món 
educatiu com a la societat en general. 
 
TERCER. L’Ajuntament de Manresa farà arribar aquesta demanda al Govern de les 
Illes Balears i a tots els grups parlamentaris que formen part del Parlament de les Illes 
Balears.” 
 
 



El secretari presenta una esmena conjunta dels Grups Municipals de la CUP i d’ERC, 
de 19 de juny de 2014, a les proposicions 7.2 i 7.6, presentades per ambdós grups 
respectivament, que es transcriu a continuació: 
 
“Atès que des del dia 8 de maig fins el 16 de juny d'enguany, Jaume Sastre, professor 
de secundària i membre de l’assemblea de docents de les Illes Balears, ha dut a terme 
una vaga de fam en defensa de l’educació i per demanar al president de les Illes 
Balears que obri un procés de negociació amb l’objectiu de solucionar el conflicte 
educatiu en el qual estan immersos des de fa mesos a les Illes Balears. 

Atès que aquesta mesura de protesta tan valenta va ser presa per tal de defensar 
l’educació i, en concret, per reivindicar els 10 punts pels quals l’Assemblea de Docents 
de les Illes Balears iniciava una vaga indefinida el passat mes de setembre. Aquests 
punts són: 

1. Suspensió de tots els expedients sancionadors que s’iniciaren prèviament i durant la 
vaga. 
2. Retirada del decret TIL. 
3. Retirada del projecte del decret de Convivència i de la Llei de Símbols. 
4. Beques de transport i de menjador efectives i convocades en el temps i la forma 
adients. Dotació suficient i eficient perquè es pugui mantenir un bon pla de reutilització 
de llibres. 
5. Recuperació de les plantilles, del professorat d’Atenció a la Diversitat i de les ràtios 
anteriors a les retallades. 
6. Substitució immediata de les baixes. 
7. Baixes 100% remunerades. 
8. Contractació dels interins durant els mesos de juliol i agost. 
9. Recuperació dels complements i reconeixement de nous sexennis des de l’1 de juny 
del 2012 i acompliment de l’acord salarial de 2008 per a l’escola concertada. 
10. Petició a la conselleria perquè sol·liciti al govern espanyol, la retirada de la 
LOMCE. 
 

Per aquests motius, el ple de l'Ajuntament de Manre sa acorda:  

1- Donar suport a les reivindicacions que van motivar la vaga de fam per l’educació 
digna, de qualitat i en català que va fer Jaume Sastre a Sa Casa Llarga de Palma des 
del dia 8 de maig fins el dia 16 de juny de 2014, i reconèixer l'esforç i la valentia de 
Jaume Sastre. 

2- Instar el president de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, senyor José 
Ramón Bauzá, a dialogar amb la societat civil illenca i amb la comunitat educativa per 
trobar una solució al conflicte educatiu que el seu govern ha provocat. 

3- Adreçar aquestes resolucions al senyor Jaume Sastre, al president de les Illes 
Balears José Ramon Bauzá, als grups parlamentaris que formen part del Parlament de 
les Illes Balears i a l'Assemblea de Docents de les Illes Balears.” 

 
El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal  de la CUP, explica que han 
presentat una esmena de substitució perquè tant la CUP com ERC havien presentat 
mocions molt semblants en el seu moment, per donar suport la vaga de fam que està 



duent a terme Jaume Sastre, per reclamar el que demana l’Assemblea de docents de 
les Illes Balears.  
Atès que la vaga de fam s’ha acabat i com que les dues mocions eren pràcticament 
calcades han decidit fer una esmena de substitució conjunta. 
Diu que la moció, malauradament, és sobre un tema que ja va essent massa habitual, 
però és una altra mostra de la voluntat d’esmicolar els Països Catalans, però alhora 
també és una mostra més que aquests Països Catalans són cada dia més forts, són 
cada dia més una realitat, una realitat més conscient de la seva pròpia unitat i de la 
inevitabilitat d’una lluita futura en comú per tal d’aconseguir els drets nacionals, els 
socials i els culturals.  
 
El GMCUP diu que la moció és molt clara i demana la solidaritat i el suport al senyor 
Jaume Sastre, no amb la vaga de fam, però sí amb la seva lluita contra aquest decret 
surrealista del TIL i contra la LOMCE, i fer arribar aquest suport tant al senyor Sastre 
com al senyor Bauzá, que és el responsable o l’irresponsable de fer que la comunitat 
educativa en ple de les Illes Balears s’hi hagi enfrontat, i també a l’Assemblea de 
docents, que és la que amb tota la dignitat del món està lluitant per defensar els drets 
culturals de la nació completa. 
 
El GMCUP demana el vot favorable a la moció. 
 
 
La senyora Mireia Estefanell, regidora del Grup Mun icipal d’ERC, diu que poca 
cosa més afegirà perquè el senyor Masdeu ho ha explicat molt bé.  
Només recordar que fa mesos que les Illes Balears viuen immerses en un conflicte en 
defensa del model escolar, que el govern balear pretén desmuntar un sistema públic, 
cohesionador i integrador, mitjançant decret, retallades econòmiques, materials i 
humanes. 
Aquest conflicte ha fet sortir milers d’illencs al carrer, congregant manifestacions com 
mai fins ara s’havien vist, i la societat s’ha manifestat i el seu govern no n’ha fet cas. 
Aquest fet és el que va motivar que el docent Jaume Sastre encetés una vaga de fam 
que ha prolongat durant quaranta dies, amb l’única demanda de concertar una trobada 
amb el president balear, Ramon Bauzá, i que aquest escoltés la realitat social i 
busqués un consens amb els professionals del sector. 
El president Bauzá no ha fet cap gest ni ha adreçat cap paraula. Membres del seu 
govern com el diputat Miquel Ramis, han qualificat la petició de diàleg, de xantatge, 
posant en evidència, no tan sols la manera de governar sinó també la de ser, la 
mesquinesa, del president Bauzá i dels seus. 
No podem restar impassibles davant d’aquests fets i per això el GMERC presenta 
juntament amb la CUP aquesta proposició de suport a les reivindicacions que van dur 
el docent Jaume Sastre a fer vaga de fam, reivindicacions que malauradament 
continuen vigents. 
El GMERC demana el vot favorable. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, agraeix que les 
dues forces que presentaven aquesta proposta en els mateixos termes s’hagin posat 
d’acord, hagin dialogat i l’hagin presentat conjuntament. És un esforç de síntesi 
bastant important, tenint en compte el que pensen d’aquest tema. 
 
Diu que el govern de les Illes Balears el que està fent és governar i com a govern 
estarà legitimat per les urnes en aquests moments, i quan hi hagi eleccions serà 
legitimat o deslegitimat per les mateixes urnes. En qualsevol cas, la mesquinesa és 



d’aquells que provoquen contínuament i constantment debats artificials al si de la 
societat i sobretot des de les formes externes en relació als territoris que no els 
corresponen. Això és mesquinesa, és ficar-se allà on no els toca, intermediar on no 
correspon, amb l’ànim i amb l’objectiu de sembrar discòrdia on no n’hi ha. 
El que està fent un govern autonòmic com el de les Illes Balears és governar respecte 
al món educatiu, i està prenent decisions que poden estar en disconformitat o no, però 
està governant i el que ha de fer és que els paràmetres propis del sistema educatiu de 
les Illes Balears puguin continuar treballant i puguin continuar elaborant els terminis 
propis de l’educació de les Illes Balears.  
En qualsevol cas, és lamentable que hi hagi una demanda de diàleg mitjançant una 
vaga de fam.  
Pel que fa a l’expressió d’un diputat balear de xantatge és mesquinesa, la d’aquest 
regidor també avala que això és un xantatge a la democràcia i a la llibertat, perquè si 
es vol dialogar el que hi ha són els preceptes del propi parlament de les Illes Balears, 
no cal muntar experiències miraculoses de manifestacions, ni muntar vagues de fam 
per intentar pressionar un govern legítim a les urnes. 
 
 
La senyora Sònia Díaz, regidora del Grup Municipal del PSC, manifesta que el seu 
grup donarà suport a l’esmena de substitució conjunta, no perquè els agradi o 
entenguin o pensin que fer una vaga de fam sigui el millor mètode, perquè creu que 
estaran d’acord que no és el mètode per a aconseguir-ho, però si donen suport és 
perquè malauradament veuen molts punts en comú amb el que senten que està 
passant a Catalunya, i com que senten que la nostra llei d’educació es veu amenaçada 
en aquest sentit hi donaran suport. 
 
 
El senyor Joan Calmet, regidor de Cultura, diu que el GMCiU també votarà a favor 
de la proposició, tot i que ha de reconèixer que li ha de donar la raó al senyor 
Javaloyes quan diu que el govern de les Illes i el govern del País Valencià és 
absolutament legítim i democràtic, i en aquest sentit està bé que s’opini i es diguin 
coses d’altres territoris, però també es important que les persones que viuen en 
aquests territoris defensin i treballin, i facin el que els pertoca. No hem de ser nosaltres 
qui els anem a treure les castanyes del foc. 
 
El GMCiU està d’acord que l’educació i la llengua són el pal de paller d’un país, 
entenent com a país en un sentit més ampli, Països Catalans, Catalunya, Andorra, les 
Illes i el País Valencià. La llengua és la que li dóna identitat i cohesió social, només cal 
veure l’èxit de la immersió lingüística en el cas de Catalunya i la seva transcendència. 
El català al País Valencià i a les Illes és sistemàticament menystingut, perseguit i 
bandejat pels seus propis governs -legítims, insisteix-, però que s’ho facin mirar i 
decideixin els ciutadans d’aquesta part dels Països Catalans què volen fer en el seu 
propi país. 
En el cas del País Valencià el que va passar amb Canal 9 i els mitjans públics en 
general és paradigmàtic i el que està passant amb l’educació a les Illes és també una 
cosa important i seriosa. 
 
El GMCiU creu que amb la llengua no s’hi juga, cal dir: Prou, ni un pas enrere! i, per 
tant, el posicionament serà favorable a la proposició. 
 
 



El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal  de la CUP,  agraeix al senyor 
Javaloyes la seva sinceritat per explicar el que considera ell què és la democràcia i el 
govern. Votar, callar durant quatre anys i tornar a votar. 
 
El GMCUP entén que la democràcia és molt més que votar cada quatre anys, i si 
alguna cosa s’està demostrant amb les mobilitzacions arreu dels Països Catalans, 
també a les Illes i al País Valencià, i en menor mesura a la Catalunya Nord, és que la 
gent s’està començant a moure i que la gent té molt clar que la democràcia no és votar 
cada quatre anys sinó que se l’escolti cada dia.  
El Parlament és la representació dels ciutadans i si els ciutadans canvien d’opinió o 
tenen una opinió diferent a la del seu govern, tenen dret a dir-ho cada dia, set cops al 
dia –si convé-. Qui no entengui això.. En tot cas, és evident que no comparteixen el 
mateix model de democràcia. 
 
Sobre el que és i no és imposició de territoris diu que és claríssim, i sobretot en el cas 
de l’Assemblea de docents de les Illes Balears i la seva admirable, respectable i 
digníssima vaga, on van renunciar durant un grapat de dies als seus sous. El que 
queda clar és que no van ser pas els catalans de la Comunitat Autònoma de Catalunya 
els qui van anar a fer la vaga, que van ser els docents de les Illes Balears, que van ser 
els pares dels nens balears els que es van negar en massa a portar els fills a les 
escoles i aquest exemple de dignitat, si per a alguna cosa serveix, és per demostrar 
que la gent pot votar una cosa o l’altra, però que té el dret cada dia a manifestar el que 
pensa sobre les lleis que s’aproven al seu país, perquè si no el que estem fent és una 
partitocràcia sense sentit, que no representa en cap cas l’opinió de les ciutadanes i els 
ciutadans. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, intervé per dir al 
senyor Masdeu, amb tot el respecte del món, que ha d’anar a l’otorrino, perquè en cap 
moment ha negat que hi hagi el dret de la mobilització, no ha dit en cap moment que 
democràcia és votar i callar durant quatre anys, perquè no és cert. 
Diu que comença a estar una mica cansat que algú interpreti les seves expressions 
com li convinguin i com li doni la gana, i com raja vostè els hi fot. 
La democràcia és cada dia –sí-, i és el Parlament amb el diàleg de tots els 
representants polítics de la gent del poble –també-, i de la societat civil –evidentment-, 
però no li diguin que el que vostès proposen és llei de vida i que aquí no hi ha res més 
a fer, i que, a més a més, la pressió d’un xantatge, d’una vaga de fam, és legítima, 
però sentint-ho molt, no ho veu ni ho comparteix. 
La reivindicació és legítima al cent per cent, ara i sempre, governi qui governi, i faci qui 
la faci, amb el respecte, amb el marc de la llei i de les formes convenients i 
adequades. 
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet a votació l’esmena conjunta 
presentada pels Grup Municipals de la CUP i d’ERC, a les proposicions 7.2 i 7.6, 
que decauen, i el Ple l’aprova per 17 vots afirmati us (10 GMCiU, 3 GMPSC, 2 
GMERC i 2 GMCUP), 3 vots negatius (3 GMPP) i 3 abst encions (2 GMPxC i 1 
GMERC), 
  
Es fa constar que el senyor Joan Vinyes, del GMERC,  es trobava fora de la sala 
en el moment de la votació. 
 
Per tant, es declara aprovat:  



 
“Atès que des del dia 8 de maig fins el 16 de juny d'enguany, Jaume Sastre, professor 
de secundària i membre de l’assemblea de docents de les Illes Balears, ha dut a terme 
una vaga de fam en defensa de l’educació i per demanar al president de les Illes 
Balears que obri un procés de negociació amb l’objectiu de solucionar el conflicte 
educatiu en el qual estan immersos des de fa mesos a les Illes Balears. 

Atès que aquesta mesura de protesta tan valenta va ser presa per tal de defensar 
l’educació i, en concret, per reivindicar els 10 punts pels quals l’Assemblea de Docents 
de les Illes Balears iniciava una vaga indefinida el passat mes de setembre. Aquests 
punts són: 

1. Suspensió de tots els expedients sancionadors que s’iniciaren prèviament i durant la 
vaga. 
2. Retirada del decret TIL. 
3. Retirada del projecte del decret de Convivència i de la Llei de Símbols. 
4. Beques de transport i de menjador efectives i convocades en el temps i la forma 
adients. Dotació suficient i eficient perquè es pugui mantenir un bon pla de reutilització 
de llibres. 
5. Recuperació de les plantilles, del professorat d’Atenció a la Diversitat i de les ràtios 
anteriors a les retallades. 
6. Substitució immediata de les baixes. 
7. Baixes 100% remunerades. 
8. Contractació dels interins durant els mesos de juliol i agost. 
9. Recuperació dels complements i reconeixement de nous sexennis des de l’1 de juny 
del 2012 i acompliment de l’acord salarial de 2008 per a l’escola concertada. 
10. Petició a la conselleria perquè sol·liciti al govern espanyol, la retirada de la 
LOMCE. 
 

Per aquests motius, el ple de l'Ajuntament de Manre sa acorda:  

1- Donar suport a les reivindicacions que van motivar la vaga de fam per l’educació 
digna, de qualitat i en català que va fer Jaume Sastre a Sa Casa Llarga de Palma des 
del dia 8 de maig fins el dia 16 de juny de 2014, i reconèixer l'esforç i la valentia de 
Jaume Sastre. 

2- Instar el president de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, senyor José 
Ramón Bauzá, a dialogar amb la societat civil illenca i amb la comunitat educativa per 
trobar una solució al conflicte educatiu que el seu govern ha provocat. 

3- Adreçar aquestes resolucions al senyor Jaume Sastre, al president de les Illes 
Balears José Ramon Bauzá, als grups parlamentaris que formen part del Parlament de 
les Illes Balears i a l'Assemblea de Docents de les Illes Balears.” 

 
 


